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Sedem dní v skratke: 1. Vláda dočasne obmedzila cestovanie, dôvodom sú obavy z prepuknutia
druhej vlny epidémie. 2. Dobrou správou je, že riziká a problémy vieme riešiť. 3. Matovič sa zachoval
ako alibista. 4. Sulík navrhuje, aby sa postupne otvárali ďalšie obchody a služby.

1. Obavy
Začneme dvoma správami, ktoré vyzerajú ako zlé, v konečnom dôsledku by však mohli byť dobré.

Tou prvou sú obavy, že Slovensko môže čakať druhá vlna šírenia epidémie nového koronavírusu.
Rozbuškou môžu byť tisícky Slovákov, ktorí sa nedávno vrátili zo zahraničia. A k tomu tisícky ďalších,
ktorí sa zo sveta vracajú v týchto dňoch. Tí, čo prišli individuálne, mali ísť pôvodne do domácej
karantény (nie štátnej). Práve v tom je problém.

Obavy sa potvrdili pri cielenom testovaní ľudí, ktorí sa od marca vracali na Slovensko. Začalo sa
rómskymi osadami, kde sa potvrdilo niekoľko prípadov pozitívne testovaných. Môžeme predpokladať,
že rizikoví sú aj ďalší, ktorí štyri týždne prichádzali domov zo zahraničia. Nielen Rómovia.

Druhou správou bolo odporúčanie expertov, aby sa počas Veľkej noci obmedzilo masové cestovanie.
Hlavne z Bratislavy smerom na stred a východ. Bratislava je totiž hlavným ohniskom nákazy, z
ktorého sa môže infekcia šíriť do bezpečnejších oblastí.

Súbeh týchto dvoch faktorov – rozširovania epidémie Slovákmi zo zahraničia a rozširovania epidémie
Bratislavčanmi počas Veľkej noci – znamená zvýšené riziko. Aj epidemické. Aj ekonomické. Potrebné
uvoľňovanie režimu a reštart podnikania by sa museli v prípade nárazového šírenia nákazy odložiť.

Slovensko pritom potrebuje pravý opak. Teda kontrolu nad epidémiou a možnosť postupne otvárať
dvere pre prácu, obchod a záchranu ekonomiky.

2. Dobré správy
Dobrou správou je, že oba rizikové faktory pre šírenie epidémie vieme riešiť. Dokonca bez toho, aby
sme museli ešte viac dusiť ekonomiku.

Odpoveďou na prvé riziko je cielené testovanie tých, ktorí sa od marca vracali – a stále vracajú – na
Slovensko. Rómske osady sú len jednou časťou problému a zrejme nie najväčšou. Drvivá väčšina z
rizikových skupín sa nevracala do osád, ale do svojich bytov v mestách a na vidieku.

Ide o niekoľko tisíc ľudí plus ich rodín. Pri dennej kapacite testovania (tri tisíc ľudí) je preverenie
rizikových skupín zvládnuteľné. Dôležité bude, aby ich vedeli úrady identifikovať (hlavne tých, ktorí
sú už doma). A zaradiť do programu testovania. Tzv. pendlerov by pritom mali testovať opakovane.
Určite sa nepodarí nájsť všetkých. No treba sa o to pokúšať.

A hlavne: každý zachytený pozitívny prípad by sme mali vnímať ako úspech. Nie ako katastrofickú
správu. Rozšírili sme testovanie, aby sme našli nakazených tam, kde predpokladáme ich výskyt. Keď
ich nájdeme, je to splnenie úlohy. Nie dôvod na plač, zdesenie a šírenie paniky (ako to vyznelo z úst
predsedu vlády).

Aj druhý rizikový faktor je zvládnuteľný – obmedzením cestovania a návštev počas Veľkej noci.
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Matovičova vláda presadila dočasne sprísnené opatrenia. Bol to správny krok. Aj keď sprevádzaný
zmätkom v rozhodovaní a pri kontrolách…

Po odporúčaniach expertov a rozhodnutí vlády je teraz na nás, či ostaneme ďalej zodpovední. Alebo
budeme vo veľkom cestovať a v pondelok veselo pobehovať od domu k domu až do delíria.

Aj tu asi platí, že časť ľudí dočasné pravidlá vysmeje a obíde. Alebo vypíska. Rozhodujúce bude, ako
sa k tomu postaví kritická väčšina.

Najbližšie dni a týždne budú dôležité. Čaká nás prirodzený, organický rast problému (tomu sa
nevyhneme). A do toho začne účinkovať „sytič“ v podobe tisícov ľudí, ktorí sa vrátili a vracajú na
Slovensko plus nárazového cestovania a návštev počas sviatkov.

Treba s tým bojovať a prekonať to.

A netreba híkať a robiť unáhlené rozhodnutia, keď tu bude viac pozitívne testovaných. To predsa
znamená viac bezpečne izolovaných.

3. Alibizmus online
Žiaľ, správnosť mnohých opatrení zdeformovala Matovičova mediálna politika. A chaos v príprave a
výkone rozhodnutí.

Keď sa v stredu začali tvoriť kolóny, spôsobené plošnými kontrolami, Matovič na verejné pobúrenie
reagoval alibisticky. On to vraj myslel inak a ospravedlniť by sa vraj mal šéf polície. Za údajnú
sabotáž. Alebo za to, že nepochopil slová Matoviča „na tlačovke“.

Treba pripomenúť, že úlohou polície nie je pozorne sledovať slová Matoviča na tlačovkách. To by
nerobila nič iné. Úlohou polície je vykonať opatrenia vlády a ministra vnútra.

Minister vnútra avizoval, že kontroly na cestách budú plošné. Polícia príkaz splnila.

Záver: ospravedlniť by sa mala vláda. Nie policajti, ktorých nahnala do prvej línie. Minister vnútra
Mikulec sa k tomu postavil slušne. A ospravedlnil sa.

Ďalším zvláštnym zlozvykom premiéra je dokola útočiť na Pellegriniho, tohto času opozičného
poslanca. Najnovšie mu vyčíta, že mohol spáchať trestný čin ohrozenia verejného zdravia, keď
okamžite nenariadil povinnú karanténu pre Rómov, ktorí sa vracali domov zo zahraničia.

Pozornejší čitateľ si asi všimne, že Matovič si tým rituálne bičuje vlastný chrbát. Oznamuje, že za
všetky problémy zodpovedá premiér. Napríklad za konkrétne izolačné opatrenia. A oznamuje, že
premiér by za ohrozenie verejného zdravia mal niesť aj trestnoprávnu zodpovednosť.

Hm. Ako poviete, tak by sa malo stať. Pán premiér Matovič.

Mimochodom, príchod ľudí zo zahraničia bez štátnej karantény tu tolerovali dvaja predsedovia vlády.
Krátko premiér Pellegrini. Trochu dlhšie premiér Matovič.

Samozrejme, otázka, ktorý z nich pustil na Slovensko viac ľudí bez štátneho izolačného režimu a kto
by dnes konal premyslenejšie, je absurdná, hlúpa a celkom neproduktívna.

Rovnako neproduktívne sú manévre a rečnícke maratóny Matoviča, namierené na minulosť. Alebo
hádzanie zodpovednosti na predchodcov, policajtov a iných… Od marca 2020 je zodpovednosť na



pleciach Matoviča. Bodka. Koniec hlásenia.

Pokiaľ ide o otvorené a detinské roztržky medzi premiérom a jeho vicepremiérmi (Sulík, Remišová),
tam je dilema viac otvorená. Nevieme, len tušíme, či si má urobiť Matovič poriadok s koalíciou. Alebo
koalícia s Matovičom.

4. Kyslík pre ekonomiku
Nový koronavírus je zákerný v dvoch účinkoch. Dusí nakazených ľudí. A dusí pracovnú a ekonomickú
aktivitu.

Ako vo väčšine krajín, aj na Slovensku máme spor o dva prístupy. Jeden kladie dôraz na potláčanie
epidémie a ochranu životov bez ohľadu na iné straty. Druhý je zameraný na boj na oboch frontoch,
epidemickom aj ekonomickom.

Sulík aj vo štvrtok zopakoval, že bude presadzovať postupné otváranie ďalších obchodov a služieb.
Zatiaľ tých mimo nákupných centier. Aby sa aj ekonomika mohla nadýchnuť a aby desiatky tisíc
živnostníkov a podnikateľov opäť dokázali uživiť svoje rodiny.

Je to správna cesta. A vlastne aj nutná.

Prvý prístup je totiž neudržateľný a skôr či neskôr prehrá. Bez práce sa ľudstvo neuživí. Otázne je len
to, či sa naučíme žiť s novou virózou skôr, alebo neskôr. Rozdiely budeme rátať v desiatkach miliárd
eur. Väčšina z nás ich pocíti v peňaženkách. Už krátke výpadky práce a obchodu spôsobujú kolaps
malých podnikateľov a ich pád medzi chudobu, prepúšťanie vo väčších firmách, krátenie platov na 80
percent (hlavne v zaseknutom priemysle) a neschopnosť mnohých spoločností zaplatiť mzdy a
faktúry.

Následky pocíti aj verejný sektor, ktorému sa prepadnú príjmy a porastú výdavky. Aj tam bude
časom hroziť prepúšťanie, osekávanie platov a zmrazenie investícií.

Aby sme nekončili skepticky, na záver môžeme pridať ešte jednu dobrú správu. Viacerí vedci
sa predbežne zhodujú, že nový koronavírus sa šíri hlavne na masových akciách, pri zábave, na
zhromaždeniach (náboženských, športových) a blízkym kontaktom. Pri bežnom nakupovaní a
vychádzkach, navyše s novými hygienickými normami, by malo byť riziko minimálne.

Ak chceme, aby nás ekonomické škody boleli čo najmenej, treba mať už teraz pripravený plán na
otváranie podnikov, ktoré sa museli zatvárať. A na návrat z lôžka do práce.


